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INFORMACE ÚŘADU 

 

Hlášení závad: tel.: 315 765 056,  e-mail: poruchy@nova-ves.cz 

Obecní stráž (24 hodin denně): tel.: 800 456 789 (firma Securitor) 

Městská policie Veltrusy: tel.: 777 919 156, tel.: 777 919 157 

Servis tlak. přípojek - kanalizace: prac. dny - tel. 416 857 071 (hlas. zázn.),  

víkendy - tel. 724 719 298, 776 001 806 

Připomínky, nápady pro zlepšení fungování obce: info@nova-ves.cz 

 

Periodický tisk územního samosprávního celku. 

Vydává:  Obecní úřad Nová Ves, Nová Ves 154, 277 52,  IČ: 00237132, pro své 

části: Nová Ves, Staré Ouholice, Nové Ouholice, Vepřek a Miřejovice.  

Vychází 12 × ročně. Distribuce zdarma. 

Je registrován Ministerstvem kultury ČR pod číslem E 10295. 

Číslo 4/2021 vydáno 26. 4. 2021 v Nové Vsi v nákladu 555 ks. 

Zasílání příspěvků do zpravodaje: zpravodaj@nova-ves.cz 

Redakce: Ing. Bohdana Tobiášková, Ing. Pavel Srnec, Dana Burianová 

Za správnost a věcnost údajů uvedených v příspěvcích odpovídají jejich autoři.  

Názory obsažené v příspěvcích nemusí vyjadřovat stanovisko redakce nebo zastupitelstva 

obce. 

Uzávěrka dalšího vydání Novoveského zpravodaje je 15. května 2021. 

mailto:poruchy@nova-ves.cz
mailto:info@nova-ves.cz
mailto:zpravodaj@nova-ves.cz
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za pár dní tu máme máj, měsíc lásky a konečně lepšího počasí (po tomto 

opravdu aprílovém dubnovém). I když při pročítání pranostik jsem si všimla,       

že květen by měl být ještě chladnější a hlavně hodně deštivý – to pak zaručí 

hojnou úrodu:        Studený máj - v stodole ráj. 

Chladno a večerní mlhy v máji, hojnost ovoce a sena dají. 

Když se v máji blýská, sedlák si výská. 

Tak uvidíme. Více ke zvykům a svátkům najdete v pravidelném článku mapujícím 

jednotlivé měsíce v roce. 

Přírody a míst, kde žijeme, se dotýká i několik článků v našem zpravodaji. Před 

několika dny jsme si připomněli Den země – a jak jinak ho oslavit než tím,           

že se budeme o své životní prostředí dobře starat? Každý z nás může začít úplně 

nejjednodušeji u sebe, po malých krůčcích – tříděním odpadků, nevyhazováním 

odpadů kam nepatří, šetřením vodou, energiemi atd. Právě odpady jsou téma, 

které se nás v obci hodně dotýká, je to neustálý boj a doufáme, že bude čím dál 

méně marný. 

Dubnový zpravodaj má tentokrát 44 stran a jako vždy na nich najdete informace 

o dění v obci (zastupitelstvo, hospodaření, kanalizace), upozorňujeme na změnu 

otevírací doby pošty! V květnu proběhne zápis do MŠ, pečlivě si pročtěte, co vše 

je k němu potřeba. Ještě několik dní pokračuje povinné sčítání obyvatel.            

8. května si připomínáme Den vítězství. Ani letos se ještě bohužel nesejdeme                  

na hřbitově ve Vepřku ve velkém, věnce a květiny proto položí zástupci obce      

na všechna pamětní místa individuálně. Protiepidemická opatření se začínají 

pomalu rozvolňovat, a my se tak konečně můžeme těšit na různé kulturní             

a sportovní akce – v květnu to budou Novoveský sekáč a Noc kostelů. V Galerii 

mezi živly bude od 7. května nová výstava. Více se dočtete v článku 

věnovanému kultuře. Fotbalisté také nezahálejí a chystají hřiště na novou 

sezonu. 

Nechybí pohled do historie, tentokrát pátrání v rodokmenu Moláčkových.        

Své znalosti můžete procvičit ve zdravotnickém kvízu. A to není zdaleka vše,     

jak se sami můžete přesvědčit při listování zpravodajem. 

Přeji Vám za redakci Novoveského zpravodaje příjemné čtení. 

Bohdana Tobiášková, redakce   
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Ve středu 12. 4. 2021 se sešlo zastupitelstvo obce Nová Ves na zasedání v počtu 

8 členů. Přítomni byli: M. Exner, E. Vosmíková, P. Štorek, R. Hakrová,                    

B. Tobiášková, L. Jansa, M. Pánková, J. Malenovská. Omluven: P. Verner. 

Zastupitelstvo na svém zasedání mimo jiné: 

 Vzalo na vědomí zprávu o hospodaření obce v únoru a březnu 2021. 

 Schválilo rozpočtové opatření č. 3/2021. 

 Projednalo stanovisko obce k projektu Novostavba administrativní 

budovy“ – Fairoo s.r.o. na pozemku p. č. 1427 v k. ú. Nová Ves u Nelah.   

 Schválilo, dle ustanovení § 84 odst. 2 písm. b) zák. č. 128/2000 Sb.                

o obcích, účetní závěrku Mateřská škola, Nová Ves 70 za rok 2020 včetně 

hospodářského výsledku +19 245,86 Kč. Schválilo převedení tohoto 

hospodářského výsledku následovně: do fondu odměn ve výši 5 000,- Kč     

a do rezervního fondu ve výši 14 245,86 Kč.  

 Schválilo Závěrečný účet obce za rok 2020 včetně Zprávy o výsledku 

přezkoumání hospodaření obce za rok 2020 a výkazem FIN 2-12 k 31. 12. 

2020 s vyjádřením: souhlas s celoročním hospodařením a to bez výhrad.  

 Schválilo, dle ustanovení § 84 odst. 2 písm. b) zák. č. 128/2000 Sb.,              

o obcích, účetní závěrku Obce Nová Ves za rok 2020 včetně výsledku 

hospodaření za rok 2020 ve výši +8 167 617,39 Kč. 

 Pověřilo zástupce MŠ Nová Ves k vypracování návrhu řešení a vyčíslení 

finanční náročnosti prodloužení provozní doby mateřské školy,                     

a to do dalšího zasedání zastupitelstva obce. 

V diskuzi starosta informoval a diskutovalo se o: 

 opravě silnice  II/608 a výstavbě chodníků, 

 možnosti získat dotaci na výstavbu obecních bytů ve výši 90 % nákladů, 

 stavu projektu na odvodnění silnic a cest v Nové Vsi, 

 prodloužení průzkumného území v pískovně v Sazené,   

 polních cestách, o jejich neoprávněném užívání a o následném postupu 

obce v této věci,  

 aktuálním stavu procesu schvalování nového Územního plánu obce,  

 plánovaných opravách obecních komunikací po zimě,  

 termínu dalšího zasedání Zastupitelstva - dohodnuto na 26. 5. 2021. 
Zapsala Hana Novotná/ Kompletní zápis naleznete na webových stránkách Nové Vsi 

www.nova-ves.cz v záložce Samospráva/zápisy ze zasedání zastupitelstva. 

http://www.nova-ves.cz/
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Online sčítání 27. 3. - 11. 5. 2021  

Z důvodů epidemické situace byla možnost sečíst se online prodloužena do 11. 5. 

Elektronický sčítací formulář naleznete na webu www.scitani.cz  nebo v mobilní 

aplikaci Sčítání21. 

Listinné sčítání 17. 4. - 11. 5. 2021 

Kdo se nesečte online, má zákonnou povinnost od 17. 4. do 11. 5. vyplnit             

a odevzdat listinný sčítací formulář. Jeho distribuci zajišťují sčítací komisaři, což 

jsou zaměstnanci České pošty, příp. Českého statistického úřadu  

Veškeré informace o sčítání naleznete na webu www.scitani.cz. Informace           

k vyplnění sčítacího formuláře jsou dostupné v sekci „Jak se sečíst“.  Odpovědi 

na nejčastější dotazy naleznete v sekci „Časté dotazy“. 

http://www.scitani.cz/
http://www.scitani.cz/
https://www.scitani.cz/csu/scitani2021/jak-se-secist
https://www.scitani.cz/csu/scitani2021/faq
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HOSPODAŘENÍ OBCE NOVÁ 
VES V ÚNORU 2021 

 

  1. 2. 2021 28. 2. 2021 

BÚ Česká spořitelna I 2 189 759,09 Kč 2 389 102,09 Kč 

BÚ Česká spořitelna II 173 857,27 Kč 354 760,27 Kč 

BÚ ČNB                                              18 349 535,89 Kč 18 370 867,09 Kč 

Pokladna 7 575,00 Kč 22 927,00 Kč 

Celkový stav finančních 

prostředků obce  
20 720 727,25 Kč 21 137 656,45 Kč 

      

Pokladna výdaje nad 30 000 Kč 

Mzdy  64 094,00 Kč 19. 2. 2021 

   
BÚ výdaje nad 30 000 Kč 

Triada – program pro obce 44 863,17 Kč 1. 2. 2021 

Sociální pojištění 76 446,00 Kč  4. 2. 2021 

Zdravotní pojištění 31 267,00Kč  4. 2. 2021 

Plat 31 619,00 Kč  5. 2. 2021 

Odměna 48 122,00 Kč  5. 2. 2021 

MŠ Nová Ves – příspěvek na 

provoz 
40 100,00 Kč  8. 2. 2021 

Geometrické plány 355 740,00 Kč 12. 2. 2021 

Svoz komunálního odpadu 1/2021 40 364,71 Kč 18. 2. 2021 

Svoz tříděného odpadu 1/2021 93 403,95 Kč  18. 2. 2021 

Splátka jistiny úvěru - kanalizace 104 166,00 Kč 19. 2. 2021 

Zimní údržba 51 463,72 Kč 25. 2. 2021 

Úroky z úvěru 44 294,18 Kč 28. 2. 2021 

 

Úvěr na projekt Odkanalizování obce Nová Ves 

Sjednaná výše úvěru 25 000 000,00 Kč 

Zbývající jistina ke splacení 23 658 340,00 Kč 
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HOSPODAŘENÍ OBCE NOVÁ 
VES V BŘEZNU 2021 

 

   1. 3. 2021 31. 3. 2021 

BÚ Česká spořitelna I 2 389 102,09 Kč 2 626 738,10 Kč 

BÚ Česká spořitelna II 354760,27 497 012,27 Kč 

BÚ ČNB                                              18 370 867,09 Kč 18 646 428,69 Kč 

Pokladna 22927 7 918,00 Kč 

Celkový stav finančních 

prostředků obce  
21 137 656,45 Kč 21 778 097,06 Kč 

      

Pokladna výdaje nad 30 000 Kč 

Nájem části hřiště TJ Sokol Nová 

Ves 
31 992,00 Kč 15. 3. 2021 

Mzdy  63 039,00 Kč 19. 3. 2021 

      

BÚ výdaje nad 30 000 Kč 

Pojištění rizik 35 664,00 Kč 2. 3. 2021 

Mš Nová Ves – příspěvek na provoz 40 100,00 Kč 3. 3. 2021 

Plat 31 709,00Kč 4. 3. 2021 

Sociální pojištění 75 476,00 Kč  4. 3.2021 

Zdravotní pojištění 30 849,00 Kč  4. 3.2021 

Odměna 48 122,00 Kč 5. 3.2021 

Mimořádná splátka jistiny úvěru  200 000,00 Kč  5. 3.2021 

Svoz komunálního odpadu 2/2021 41 108,76 Kč 17. 3. 2021 

Svoz tříděného odpadu 2/2021 93 953,94 Kč  17. 3. 2021 

Splátka jistiny úvěru - kanalizace 104 166,00 Kč 20. 3. 2021 

Úroky z úvěru 48 450,57 Kč 31. 3. 2021 

 

Úvěr na projekt Odkanalizování obce Nová Ves 

Sjednaná výše úvěru 25 000 000,00 Kč 

Zbývající jistina ke splacení 23 354 174,00 Kč 

 
Připravila R. Hakrová, místostarostka 
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Personální změny na obecním úřadě 

Úřednice paní Hana Novotná se rozhodla kvůli dojíždění přejít na jiný obec. úřad 

nedaleko svého bydliště a dala u nás výpověď. Paní Novotná k nám přišla už jako 

zkušená úřednice a mnoho věcí nás naučila. Byla u nás tři a půl roku. Měla 

spoustu dobrých nápadů, byla aktivní a mohl jsem se na ni spolehnout. Myslím, 

že většina občanů byla s její prací také spokojená. Mrzí mě, že odchází, ale přeji 

jí mnoho úspěchů a dobré prostředí v další práci. Chtěl bych jí za její obětavou 

práci jménem svým i jménem obce moc poděkovat. Paní Novotná nás                

ale neopustí úplně - dohodli jsme se, že nám bude nadále dělat na vedlejší 

pracovní poměr fakturaci stočného.  

Na nástupkyni paní Novotné bylo vypsáno výběrové řízení. Přihlásily se dvě 

zájemkyně, ale pouze jedna z nich měla praxi na obecním úřadě a úřednické 

zkoušky. Byla tedy vybrána slečna Lucie Tláskalová, která ovšem naplno 

nastoupí až v létě. Nyní u nás už agendu přebírá na částečný úvazek. Prosím 

tedy o trochu pochopení pro určité přechodné období.  

Práce úřednice na malém úřadě není lehká. Na rozdíl od větších úřadů,             

kde každý úředník má jednu svou určitou agendu, například životní prostředí 

nebo stavby nebo evidenci obyvatel…, tak na malém úřadě musí úředník znát     

a řešit všechny tyto agendy najednou. Je také velmi náročné skákat z jedné věci 

na druhou. Chvíli řešit hřbitov, chvíli kanalizaci, chvíli ověřovat listiny. A v úřední 

dny nejde dělat soustředěnou práci, když chodí klienti-občané. Kdysi mi někdo 

říkal, že se máme, že jsme na úřadě jen v úřední dny. Ten dobrý člověk si myslel, 

že pracujeme dva dny v týdnu. Ale v ty zbylé dny právě připravujeme a řešíme 

různé výkazy, rozhodnutí, vyjádření, účetnictví a mnoho dalšího. A když se tak 

dělá hodně věcí najednou, do toho chodí lidé a zvoní telefony, je snadné udělat 

chybu nebo něco zapomenout. Mnohdy jsem byl také svědkem velmi 

nevhodného chování k úřednicím. Ať udělal někdo na úřadě chybu (a kdo            

ji nikdy neudělal?) nebo ne, vše se dá vyřešit slušně a v klidu. Bohužel s covidem 

se frustrace lidí ještě zvýšila a někteří nám to na úřadě dávají najevo. Dokud 

jsem na úřadě nepracoval, také jsem si to všechno neuměl představit. Važme     

si proto dobrých úřednic, potřebujeme je. Z každého usměvavého člověka 

máme stejnou radost, jakou máte vy, občané, z milé, ochotné a usměvavé 

úřednice.  

Doufám, že se slečně Tláskalové u nás bude líbit, práce ji bude bavit a rychle      

se do ní dostane, abychom mohli občanům a obci poskytovat dobré služby. 
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A zase odpady 

Opakovaně upozorňuji, že již nejsou sváženy popelnice na směsný odpad            

a bioodpad bez nálepky na rok 2021. Ostatní popelnice jsou vyváženy bez 

nálepek. 

Chtěl bych požádat občany, aby do popelnic vhazovali jen to, co tam patří, 

popelnice nepřeplňovali. Popeláři nebudou vyvážet popelnice přeplněné, ty, kde 

je evidentně do nich nepatřící odpad. Do černých popelnic nepatří tráva, hlína, 

suť a ani žádný odpad, který lze vytřídit, tedy, papír, sklo, plast, bioodpad, kovy, 

oděvy, elektroodpad. Kovy a elektroodpad bereme na obecním úřadě,               

na ostatní máme zvláštní popelnice nebo kontejnery. 

       
Popelnici na oleje v Nových Ouholicích zřejmě někdo ukradl. Je objednaná nová. 

Máme také opakovaně problémy, že někdo hází do kontejnerů na plast a papír 

suť, pytle se zbytky sádrokartonu a další odpady, které tam nepatří.                

Jako perličku mohu uvést, že jeden občan dal do kontejneru na sklo plné 

sklenice s kompoty, okurkami a džemy. Pokud by to auto nabralo, sklenice        

se rozbijí a vznikla by v autě dobrá směs střepů a lepivé hmoty. Posádka auta    

by to pak jistě dobře vysvětlila, kdyby věděla, kdo to byl.  Pokud popelářské auto 

nabere v tříděném odpadu suť nebo sádrokarton, suť se rozsype po celém 

nákladu, znehodnotí tříděný odpad a celé auto papíru nebo plastu jede             

na skládku a obec to platí. Zřejmě nějaký řemeslník šetří náklady nebo si někdo 

dělá drobné opravy, do popelnice se mu to už nevejde, jet na skládku                  

se mu nechce a dávat to do popelnice po částech také ne. Nevím. Každopádně 

na to vše je třeba myslet, protože až budeme počítat poplatek za odpad na příští 

rok, tak tohle ho také zvyšuje. Takže pokud někoho uvidíte nebo uvidíte, že je 

někde v kontejneru na tříděný odpad nevhodný odpad, zavolejte na obec, 
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prosím. My to vyndáme a pořešíme. A pokud to čte někdo, kdo ho tam dává,   

tak ho tam opravdu nedávejte a pokud to musí být, tak buďte trochu méně 

bezohlední a dejte to aspoň vedle kontejnerů a ne do nich. Ale upozorňuji,         

že pokud bude toto pokračovat, tak nám nezbyde, než kontrolovat sběrná místa 

kamerami a následně to řešit. 

Máme pro občany na úřadě možnost zakoupení kvalitních německých 

plastových popelnic v následujících výhodných cenách. Za tyto ceny v obchodě 

koupíte možná nekvalitní čínské výrobky. 

Černá popelnice 120 l na směsný odpad  - 700 Kč 

Žlutá popelnice 240 l na plast - 850 Kč 

Hnědá popelnice 240 l bioodpad – 1 000 Kč 

Modrá popelnice 240 l na papír - zdarma z dotace 

Popelnice Vám po dohodě dovezeme domů. 

Pískovna Sazená – ministerstvo prodloužilo platnost stanovení průzkumného 

území 

Navazuji na můj článek z minulého zpravodaje. Ministerstvo životního prostředí 

prodloužilo platnost stanovení průzkumného území pro pískovnu Sazená.  

Vzhledem k tomu, že jsme s právníkem a s paní starostkou Sazené Šedivou 

vyhodnotili, že ministerstvo nevypořádalo dostatečně naše námitky, podali jsme 

prostřednictvím právní kanceláře odvolání. 

Smlouvy o služebnosti na kanalizaci 

Nyní probíhá uzavírání smluv o služebnosti na uložení kanalizace s vlastníky 

odkanalizovaných nemovitostí v Nových Ouholicích a Nové Vsi. Především moc 

děkuji všem, kteří reagovali na výzvu a už mají podepsáno anebo brzy 

podepsáno mít budou.  

Bohužel vznikl problém s tím, že geodeti nám dodali geometrické plány uložení 

některých přípojek s chybami, a tak jsme měli některé smlouvy připravené 

špatně. Bylo to způsobeno špatnou prací geodetů, protože geometrické plány 

nedělali podle skutečnosti, ale podle plánů. Je to šlendrián. Obec tyto geodety 

sama nevybírala, jsou to geodeti stavební firmy, kteří v rámci projektu dělali 

zaměření skutečného provedení stavby. Nyní tedy musí problematické přípojky 

doměřit a vyhotovit nové geometrické plány. Smutné na tom je, že s tím máme 

spoustu práce i my, protože musíme měnit smlouvy a lidé se na nás zlobí. 

Ačkoliv jsme v tom bez zavinění obce, omlouvám se všem, kterých se to dotklo.  

Martin Exner 14. 4. 2021 
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DOPORUČENÍ PRO SPRÁVNOU FUNKČNOST DOMÁCÍ 

ČERPACÍ STANICE TLAKOVÉ KANALIZACE 
Vážení uživatelé, pro bezporuchový provoz domácí čerpací stanice (dále jen DČS) 

čerpané do řadu tlakové kanalizace je nutno dodržovat doporučení dodavatele 

technologie aqspol.cz. 
 

ZÁKLADNÍ PODMÍNKY PRO PROVOZ ČERPADLA A JÍMKY 

Takto je to správně: čerpaná kapalina = biologicky znečištěná odpadní voda bez 

abrazivních nebo agresívních přimísenin. Voda může obsahovat vláknité 

přimíseniny a měkký potravinářský odpad. 
 

Co ovlivňuje životnost DČS: 

 Kapalina se stává velice agresivní zejména při používání přípravků                

na odstranění vodního kamene nebo jiných čisticích prostředků. 

 Životnost čerpadla výrazně ovlivňuje i odčerpávání bazénové vody obsahující 

chlóry a případně soli. 

 Kanalizační systém musí být řádně odvětrán nebo je nutné odvětrat jímku       

z důvodu snížení rizika porušení pláště čerpadla. 

 Čerpadlo smí pracovat jen v nevýbušném prostředí. 

 Čerpadlo nesmí běžet na sucho. 
 

Co do kanalizace nepatří: 

• Vlhčené ubrousky, hygienické potřeby, hadry, tkaničky a jiné části oblečení. 

• Barvy, ředidla, louhy, agresivní chemikálie. 

• Nadměrné množství tuků. 

• Dlouhé vlasy. 

• Písky, kameny, hlína, klacky, listí. 

• Voda z vytírání, pokud obsahuje abrazivní přimíseniny – písky atd. 

• Špatně rozpustitelný toaletní papír (vytváří krustu na povrchu kapaliny v jímce) 
 

Doporučujeme uživatelům DČS 1x za 14 dní provést vizuální kontrolu stanice.         

V případě nálezu potíží neváhejte kontaktovat servis tlakových přípojek: 

Pracovní dny - tel. 416 857 071 

Víkendy - tel. 724 719 298, 776 001 806 
 

Dovolte upozornit, že pokud servisní technik vyhodnotí poruchu nebo 

poškození DČS vlivem nesprávného provozování uživatelem, lze škodu 

účtovat uživateli, tedy majiteli nemovitosti, který je uveden na smlouvě             

o připojení na kanalizaci obce Nová Ves. 
 

Připravil Pavel Kuchta 
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proběhne v MŠ Nová Ves v termínu od 2. května 2021 do 16. května 2021. 
 

PODÁNÍ ŽÁDOSTI 

Podle § 37 zákona č. 500/2004 Sb., správní řád, ve znění pozdějších předpisů, 

je možné žádost o přijetí k předškolnímu vzdělávání učinit písemně nebo 

ústně do protokolu anebo v elektronické podobě. Přihlášku je tedy možné 

doručit následujícími způsoby: 

1. do datové schránky školy (každá škola má svou datovou schránku),             

ID adresa: u2vynib 

2. e-mailem s uznávaným elektronickým podpisem zákonného zástupce 

(nelze jen poslat prostý email!), 

3. poštou (rozhodující je datum podání na poštu), 

4. osobní podání: tento způsob využijte pro podání žádosti pouze v nezbytně 

nutném případě! Předem si domluvte termín pro individuální podání 

přihlášky. Vždy je třeba dodržet v dané době platná mimořádná 

protiepidemická opatření! 
 

Při podání žádosti o přijetí k předškolnímu vzdělávání uvede zákonný 

zástupce dle správního řádu náležitosti stanovené v § 34b odst. 2 školského 

zákona, kterými jsou: 

* Pečlivě vyplněná "Žádost o přijetí dítěte k předškolnímu vzdělávání",           

ke stažení na našich stránkách. Lišta: Organizace  kapitola: Formuláře              

ke stažení. 

* Doložení řádného očkování dítěte. 

* Rodný list dítěte - stačí přiložit prostou kopii. 
 

Všechny potřebné dokumenty, prosím, dodejte do mateřské školy v termínu              

od 2. 5. do 16. 5. 2021. Veškeré další informace čtěte na webových stránkách 

školy msnovaves.cz. Můžete také psát na e-mail: skolka@msnovaves.cz nebo 

volat na telefon 602 468 884. 
 

Martina Srncová, MŠ Nová Ves 

mailto:skolka@msnovaves.cz
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Od června (o přesném termínu zprovoznění Vás budeme informovat) si budete 

moci nechat zasílat své zásilky přímo do Z-Boxu v Nové Vsi. Celkem                     

20 samoobslužných boxů různých velikostí najdete v Nové Vsi vedle obchodu, 

v místě, kde dříve stály kontejnery na odpad.  

Jak to bude fungovat? 

Nakoupíte v e-shopu a při vybírání způsobu dopravy 

si zvolíte dopravu do samoobslužného boxu 

Zásilkovny. Vyberete si doručení do novoveského 

boxu, na vyzvednutí zásilky budete upozorněni 

v mobilní aplikaci. Zásilku si pak můžete vyzvednout 

kdykoliv, boxy jsou v provozu nonstop. A výhodou 

je, že přes něj můžete své zásilky i odesílat. 

Doufáme, že tuto novou službu oceníte, e-shopy 

využíváme čím dál více - v tomto případě nemusíte 

čekat doma, kdy Vám kurýr zásilku přiveze nebo 

spoléhat na otevírací dobu pošty. Po 3 měsících provoz boxu společně                 

se Zásilkovnou vyhodnotíme, a pokud se ukáže, že je maximálně vytížený, 

zvažujeme umístění dalšího do Starých Ouholic. 

Bohdana Tobiášková, zastupitelka 
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Naše obec je velmi zatížena dopravou a dálnice, železnice i Vltava jsou překážky 

v prostupnosti krajiny. Na druhou stranu Vltava je i určitým zajímavým                  

a krajinotvorným atraktivním prvkem naší obce. Jsou okolo ní pěkné procházky, 

duši očistí posezení u řeky a koukání na plynoucí vodu. Břehy Vltavy jsou 

samozřejmě ráj pro rybáře. 

Bohužel, Vltava je atraktivní i pro ty, kteří kolem ní vytvářejí nepořádek                

a ostatním to kazí. 

Doufal jsem, že problém s bioodpadem (trávou, větvemi), který se povaloval     

po škarpách a místech za obcí, se vyřeší tím, že budou zadarmo pro všechny 

biopopelnice. Hodně se to zlepšilo, ale problém úplně nezmizel. Z osobní 

zkušenosti vím, že biopopelnice stačí pouze tehdy, když se tráva nebo listí 

z ořechů nechá v rohu zahrady na hromadě napřed trochu slehnout a dává           

se pak do biopopelnice postupně během zimy a jara. Větve ze stromů, tújí          

a keřů pálím po vyschnutí na malém ohníčku, anebo je nadrobno nasekám          

a vyhodím do biopopelnice. V žádném případě by mě ale nenapadlo takový 

bioodpad vyhodit někam na cizí pozemek. Nyní zastupitelstvo rozhodlo,             

že zájemcům bude zdarma vyvážena druhá biopopelnice. Takže prostor             

na likvidaci bioodpadu včetně větví už má každý dostatečný. 

Bohužel v Miřejovicích zase někdo naházel hromady větví pod pivovar               

na pozemek Povodí Vltavy. Prosím místní, aby větve likvidovali na svojí zahradě 

pálením anebo je dávali do biopopelnic. Stejně tak ve Starých Ouholicích u tůně 

byli lidé zvyklí odhazovat větve na hromadu na pozemku pana Kantorovského. 

Ani tam větve nedávejte, prosím, není tam skládka. 

Byl jsem rád, že se podařilo zlikvidovat černou skládku bioodpadu u slepé 

silničky pod Vepřkem, ale bohužel se jen přesunula pod dálniční most D8. Naši 

pracovníci pod mostem uklidili nejen poměrně velkou hromadu větví a dalšího 

bioodpadu, ale i množství lahví, odpadků, staré elektroniky a podobně. ŘSD         

na žádost obce odvezla ještě stavební odpad (betony, suť, dlažba…) a následně 

srovnala terén pod mostem. Podle opakovaně ponechávaných lahví od alkoholu, 

střepů a obalů od jídla z rychlého občerstvení zřejmě pod dálničním mostem 

někdo piknikuje, ale obaly tam nechá a lahve rozbije. Zřejmě tam jezdí autem.  
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Obec vysekala cestičku mezi polem a Vltavou od dálničního mostu a propojila 

tak pro procházky cestu podél vody až do Starých Ouholic. Proto jsme i pořádně 

uklidili pod mostem, aby ten nepořádek nekazil dojem z procházek.  

Podobný problém jako pod dálničním 

mostem je i u potrubního mostu 

v Miřejovicích. Opakovaně tam 

nacházíme lahve od alkoholu, střepy         

a odpadky. Zejména ty střepy jsou špatné 

vzhledem k plážičce, kde se lidé i koupou, 

mohou se o ně zranit psi. Někdo tam také 

rozdělává ohně přímo pod potrubním 

mostem, což není dobrý nápad.                 

Je to vedení plynu a samozřejmě má 

ochranné pásmo, kde je zakázáno 

rozdělávat oheň. 

Takže okolí potrubního mostu 

v Miřejovicích i prostor pod mostem D8 

pod vepřeckou školou nyní bude 

intenzivně monitorovat městská i státní policie a přestupky bude řešit. Pokud 

v těchto místech uvidíte nějaké problémové osoby a jevy, neváhejte zavolat 

městskou nebo státní policii. 

Kapitola sama pro sebe jsou rybáři. Je neuvěřitelné, jaký nepořádek po nich 

někdy zbude - lahve, plechovky, obaly od jídla. Někteří přivážou na strom pytel   
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a do něj odpadky odkládají, ale málokdo ten pytel někdy odveze. Myslím,           

že co se k vodě přiveze, mělo by se zase odvézt. Nemyslím, že by nepořádek 

dělali naši místní rybáři, vím, že naopak u řeky uklízí a děkuji jim za to. Problém 

bude spíš s přespolními.  

Naše obec příliš přírodních atrakcí nemá, ale Vltava a její okolí může jednou 

takovou být - za podmínky, že si dojem nezkazíme všudypřítomným 

nepořádkem. Rád bych vás vyzval, abyste obci pomohli ve snaze si to tu udělat 

pěkné a příjemné na procházky a posezení u vody. Když si vzpomenu na stav 

obce před 8 lety, kdy jsme s Okrašlovacím spolkem začínali s dobrovolnickým 

úklidem, ušli jsme myslím už velký kus cesty. Mnoho desítek dobrovolníků 

uklidilo desítky skládek a byly to desítky tun odpadu. Zaměstnanci obce uklízí 

každé pondělí okolo kontejnerů, vyvážejí koše a uklízí odpad a různé vznikající 

černé skládky. Cílem ale je, aby se černé skládky a odpadky v přírodě vůbec 

neobjevovaly. Je to o kultuře, o respektu k cizímu pozemku a o tom,                  

dát si trochu práce s legální likvidací.  

Martin Exner 
 

Doufáme, že nám postupné rozvolňování umožní 

navázat na naši turistickou tradici a první 

červnovou neděli budeme moci vyrazit 

prozkoumat další zákoutí našeho kraje. Více 

v příštím zpravodaji. 

Inspiraci pro vaše rodinné výlety najdete na našich 

stránkách www.vyslap.cz.  

Za Kudykam Bohdana Tobiášková  

Setkání Spolku seniorů je naplánované na čtvrtek 6. května ve 14 hodin 

v zasedací místnosti obecního úřadu. 

Bruno Vognič za výbor Spolku seniorů   
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Soutěž pořádá Spolek seniorů Nová Ves ve spolupráci s Maraton klubem 

Miřejovice.  Jde o soutěž jednotlivců, jejímž smyslem je oživení dovedností 

v kosení ručními kosami sekáči, vedle toho i zachování povědomí širší 

společnosti o této poněkud potlačené tradiční činnosti a také snaha o to,         

aby se v obci v této smutné době něco dělo.   

     

Soutěž je připravena pro ženskou i mužskou kategorii. První tři v každé 

kategorii a nejstarší účastník obdrží věcné ceny a diplom. Preferujeme vlastní 

nářadí tj. kosu, kosiště, krbík. Jsme připraveni nářadí pro soutěž i pro případný 

pokus „si to zkusit“ zapůjčit. 

 Kromě vlastní soutěže bude zájemcům umožněno zkusit si práci s kosou       

a seznámit se s technikou ostření kosy nakutím. 

Zahájení 8. května v 8:30 hodin v prostoru lípy na křižovatce mezi Novými 

a Starými Ouholicemi (u „Aleškovy  vily“ jako loni).  

  Soutěž proběhne v případě solidního počasí za přísného respektování 

stávajících bezpečnostních protikoronavirových opatření.   

Soutěžící i přihlížející srdečně zvou pořádající Spolky. 
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Jak se Vám líbí?  Poznáte vše na obrázku? A jak obrázek vznikal? 

Protože naši obec vnímáme jako 5 zajímavých částí s památkami                            

a charakteristickými rysy, vznikl nápad na její grafické ztvárnění. Srdce bylo 

jasným tvarem hned od začátku, protože Nová Ves je naší srdeční záležitostí       

a milujeme to tady. To, že je pro nás snad nejcharakterističtějším prvkem voda, 

je bez diskuzí – ať je to Bakovský potok nebo Vltava. Proto celé srdce symbolicky 

středem protíná. A rozhodně jsme předem věděli, že v logu bude zmíněno všech 

pět částí obce. A pak už jsme fotili ze správných úhlů ta naše místa tak,               

aby je každý bez potíží poznal. Jejich umístění je náhodné, neodpovídá přesně 

umístění na mapě, nevešli bychom se pak právě do srdce.  

A kde se budete s tímto logem potkávat? Bude to při různých příležitostech         

a také na upomínkových materiálech, které připravujeme – nažehlovačky, 

samolepky, plátěné nákupní tašky, omalovánky – ty pak budeme rozdávat jako 

ceny v soutěžích a budete si je také moci na našich obecních akcích zakoupit.  

Logo pro nás trpělivě zpracovala grafička Lucie Potůčková, které tímto moc 

děkujeme:  

„S Novou Vsí se spolupracovalo jedna báseň. Hned od počátku měli tvůrci 

námětu jasnou vizi, kterou jsem jen přenesla do počítače. Díky této spolupráci 

jsem objevila nová krásná místa a těším se, že se na památky někdy přijedu       

na vlastní oči podívat.“  

Bohdana Tobiášková, kulturní výbor  
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Dnešní doba nám bohužel nepřináší mnoho možností jak trávit 

volný čas. Je tu procházka v přírodě s rodinou nebo domácím 

mazlíčkem, v dnešních dnech se přidala práce na zahrádce. 

Vloni na jaře mě ani nenapadlo, jak moc mi bude chybět 

kultura. Divadlo, kino, koncert, výstava fotografií nebo návštěva nějaké pěkné 

kulturní památky.  

Velice si cením aktivity všech lidí, kteří se snaží v rámci dodržení všech pravidel 

vytvořit různé alternativy kulturních akcí. 

 

V Miřejovicích jsme se pokusili k omezeným kulturním možnostem také přispět. 

Využili jsme krásný prostor pod cihlovou zdí na hrázi Vltavy, který povodí  

zrekonstruovalo, a nainstalovali tam galerii fotografií, popř. obrazů. 

 „Vernisáž“ probíhala na Velký pátek odpoledne. První výstava ukazuje 

fotografie z kulturních akcí naší obce z minulých let. Vzhledem ke stávajícím 

opatřením jsme si nemohli s návštěvníky přiťuknout skleničkou vína, a tak           

si mohl každý z příchozích alespoň odnést krásný větrník s obrázky všech živlů. 
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O výstavě vznikla reportáž v Kralupské 

TV (https://youtu.be/qz7YkDifYdM).  

Hned druhý den prošly obrazy 

zatěžkávací zkouškou a dubnovou vánici 

přežily bez úhony.  

Našim cílem je každý měsíc nová 

zajímavá výstava, něco, na co se během 

své procházky rádi podíváte. Chtěli 

bychom zde vystavovat fotografie 

z různých akcí i míst z blízkého okolí, ale třeba i dětské obrázky. Obměna bude 

probíhat každý první pátek v měsíci. Rádi bychom naše snažení, až situace 

dovolí, korunovali příjemným sousedským setkáním a v budoucnu možná              

i malými farmářskými trhy.  

S tipy a náměty na zajímavá témata se může kdokoliv obrátit                                

na zpravodaj@nova-ves.cz nebo mkmirejovice@mkmirejovice.cz. 

   

Na první květnový pátek 7. května připravujeme výstavu s fotografiemi               

ze stavby Miřejovické elektrárny a jezových věží Starého mostu a dalších 

fotografií z tohoto období. Věřím, že se rádi přijdete podívat. 

Jiří Karas 

https://youtu.be/qz7YkDifYdM
mailto:zpravodaj@nova-ves.cz
mailto:mkmirejovice@mkmirejovice.cz
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Letošní NOC KOSTELŮ připadá na pátek 28. května a my se stejně 

jako minulý rok s vepřeckým kostelem připojíme (přesný program najdete 

v květnovém zpravodaji). Zatím vám přinášíme povídání k letošnímu mottu akce          

(z  webu  www.nockostelu.cz): 

„Autoři motta se pokusili spojit téma Noci otevřených kostelů s tématem úcty 

k životnímu prostředí. Ne náhodou se tak děje v roce, kdy je celý svět zmítán pandemií 

covid a mnozí lidé si kladou otázku, zda je to trest od Boha, zda má Bůh moc nad 

tímto světem... Ale právě zmíněný biblický verš ukazuje, že je třeba vidět věci v širší 

souvislosti. Nejde jen o nemalé utrpení způsobené virem. Jde o to, že člověk znovu      

a znovu nesmí ztratit ze zřetele, že není králem stvoření, ale jeho součástí. Ve světě 

platí pevná pravidla, ať se týkají nebeských těles, biologické mikrostruktury živé 

přírody nebo mezilidských vztahů. Tato pravidla můžeme respektovat nebo popírat,     

a podle toho se objeví plody našeho konání. 

I obyčejný kostelíček, malý kříž v polích někde za vesnicí nebo třeba kostel vtěsnaný 

mezi domy našeho města vypráví příběh o vztahu lidí a Boha. Ti, kdo kostel či kapli 

vybudovali, se pokorně skláněli před dárcem řádu, Tvůrcem stvoření. Každá věž 

ukazující na nebe jakoby hlásala, že jsme stále menší, než Bůh. Stvoření, příroda, život 

je úžasný dar, který máme s vděčností a pokorou spravovat, nikoli bořit, pošlapávat      

a pohrdat jimi.“ 

P. Michal Němeček, ředitel Pastoračního střediska Praha 
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KULTURA v obci 
Je to více než rok, co nám situace s covidem hatí spoustu kulturních                       

a sportovních akcí a plánů v naší obci. Bylo to často složité rozhodování – 

tradiční akce jsme naplánovali a potom rušili, protože nesplňovali vládní 

nařízení.  

Přesto se něco podařilo - věci spíše individuálního a „virtuálního“ charakteru. 

Máme radost z galerie na miřejovické náplavce, ze zdobení nástěnek a zastávek 

(a mnoha pozitivních ohlasů na ně), mikulášského a masopustního průvodu, 

individuálního novoročního běhu, her Keškovaná a Vánoční putování atd. 

Zapojili jsme se do dobrovolnického projektu a jeho výsledky vám budeme brzy 

představovat. Na předchozích stránkách jsme vám představili obrázkové logo 

naší obce a rozpracované máme další zajímavé aktivity. 

Nezahálíme ani nadále s plánováním společných akcí a s nadějí, že už to bude 

možné, plánujeme na letošní rok tradiční i nová setkání.  

V květnu se bohužel neuskuteční Miřejovická olympiáda ani v červnu oblíbený 

Rodinný den – obáváme se, že ještě nebude povolená tak velká koncentrace lidí 

na jednom místě – akci přesouváme na konec prázdnin a doufáme, že se zadaří. 

V sobotu 12. června pozveme děti na Pohádkovou stezku – budete to takový 

dětský den, který ještě doladíme tak, aby vyhovoval nařízením (formou stezky 

ve dvojicích či menších skupinkách s úkoly a odměnami).  

Na neděli 27. června připravujeme Letní slavnost ve mlýně, která se bude konat 

ve mlýně ve Vepřku. Mlýn je po kolaudaci a tímto se otevře veřejnosti – více       

se dozvíte v příštím zpravodaji. 

Přes léto bychom chtěli zkusit uspořádat nějaké setkání na miřejovické náplavce 

– formou sousedského posezení či farmářského trhu. 

V září by mělo proběhnout tradiční Posvícení, chybět by neměla halloweenská 

akce pro děti, mikulášská diskotéka, adventní slavnost atd. Vše se bude odvíjet 

od toho, co bude a nebude v danou dobu možné. 

Pokud si chcete zavzpomínat na akce minulé, doporučujeme ještě pár dní 

probíhající výstavu v Galerii mezi živly, příp. bohatou fotogalerii na webu obce.  

Budeme se těšit na setkání s vámi všemi, a pokud budete mít nějaký nápad  

nebo se budete chtít do příprav zapojit, dejte nám vědět – budeme rádi! 

Bohdana Tobiášková, kulturní výbor 
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Jsme moc rádi, že je areál fotbalového hřiště i v době omezujících opatření 

místem setkávání, her a zábavy. Byli bychom však rádi, kdyby po sobě 

návštěvníci nezanechávali nepořádek. Přeci není až takový problém po sobě 

vyhodit dopitou plechovku do odpadkového koše. 

Přestože náš klub nemůže hrát soutěžní zápasy, o hřiště se starat musíme. Teď 

hodně pečujeme o trávník - prosypává se pískem. Je nám jasné, že jsou               

ty hromady písku pro děti lákavé, ale bylo by prima, aby nebyl tam, kde být 

nemusí... 

  

Celkem často se tráví čas na hřišti partička juniorů. Když pomineme rozjívenost 

(která se dá v této době pochopit) a vulgarity (které už jsou méně pochopitelné), 

mrzí nás ničení herních prvků a vybavení dětského hřiště. Když občas sledujeme 

jejich „zábavu“, zdá se být jen otázkou času, kdy se stane nějaký úraz. Prosíme 

rodiče, aby na děti dohlíželi. Znáte to rčení „chovejte se u nás jako doma,           

ať víme, jak to u vás vypadá“? 
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A teď na pozitivní notu. Obnovili jsme plot u dětského hřiště a instalovali novou 

vstupní branku. Obecní úřad na plot instaloval neprůhlednou zástěnu, aby nebyl 

z dětského hřiště výhled na popelnice. Děkujeme za spolupráci. 

Máme v plánu renovovat sítě za brankami, udělat něco s bortícím se plotem       

a další úpravy. 

 

Podle zpráv, které průběžně dostáváme od Okresního fotbalového svazu Mělník, 

to bohužel nevypadá, že by byl letošní ročník dohrán, tak na letní měsíce 

domlouváme alespoň nějaké přátelské zápasy a turnaje. Zatím víme termín 

turnaje Nových Vsí, kterého jsme se účastnili v loňském roce v Nové Vsi u Mladé 

Boleslavi. Letos hostí tento turnaj Nová Ves u Kolína. Měl by se konat                 

17. 7. 2021 a budeme moc rádi, když nás pojedou naši fanoušci podpořit. 

Věříme, že už se budeme moci co nejdříve při nějaké příležitosti na hřišti sejít     

a užít si alespoň trochu společné zábavy. 

Přejeme pevné zdraví. 

Za výbor TJ Sokol Nová Ves, 

Petr Barnat - sekretář 
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ODLOŽME SEKAČKY.       
V NEDĚLI AŤ JE KLID. 

Vážení spoluobčané, 

před rokem jsem uvedl v našem zpravodaji „Výzvu“ k odložení sekaček proto, 

aby byl v našich pěti obcích dodržován nedělní klid. Mnoho z Vás si to vzalo 

k srdci a opravdu jsme zaznamenali ve svém okolí klidnější nedělní rána                

i odpoledne bez hluku sekaček, křovinořezů, cirkulárek a jiných hlučných 

přístrojů. Mohli jsme si tak po celotýdenním nejen covidovém vytížení ten 

nedělní den v klidu a tichu užít, se svou rodinou a pokud to vládní opatření 

povolila, i s blízkými přáteli.  Za to vám všem, kteří jste k tomuto klidu svým 

dílem přispěli, patří poděkování. 

Chtěl bych vás touto cestou znovu požádat o ohleduplnost a pokračování 

v  trendu zachování nedělního klidu. Obzvlášť v této těžké době, která spolu 

nese omezování nejen sociálních kontaktů. Nezapomeňme, že nedělní a sváteční 

klid je letitá tradice, v moderní sekulární době prezentována též jako sociální 

opatření k zajištění odpočinku zaměstnanců  či ochraně rodinného života. 

Buďme i nadále v co největší míře ohleduplní a tolerantní k sobě a našim 

sousedům a umožněme si ten den na sklonku týdne prožít doma s  větším 

klidem bez hluku, třeba jen tak pro chvíle s „nohama na stole“. Zasloužíme          

si to všichni!!! Odložme tedy i nyní sekačky. Ať je v neděli klid, děkuji.   

Milan Letoch 

 

Máme tu malé ohlédnutí za letošní 

dlouhou zimou, a to prostřednictvím 

vítězných fotografií z posledního kola 

fotografické soutěže na téma: 

  

. 

Nejvíce bodů v internetovém hlasování získali autoři fotografií na protější 

straně. Vítězům gratulujeme, spojíme se s nimi a předáme jim ceny. A rovnou 

vyhlašujeme další téma: 

. Název odkazuje k naší Galerii mezi živly, kde budou 

fotografie vystaveny.                                        Za informační výbor Dana Burianová 
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1. místo – Martin ČECH  

  

2.  místo – Lucie Müllerová                                3. místo – Oliver Tobiášek 
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S příjmením Moláček se při pročítání dokumentů z historie našich místních částí 

setkávám často. Moláčkové se významně podíleli na historii obce, přesto jsem 

nikde nenarazil na nějakou souhrnnou informaci o tomto místním rodu.  

Na hřbitově vedle márnice je náhrobek, na kterém jsou uvedeni 

Moláčkové: Antonín – stavitel, † 28. 8. 1910 – 66 let, Josef – stavitel, † 1. 12. 

1956 – 77 let, Jana Moláčková † 25. 7. 1960 – 78 let. V „Seznamu rodáků               

a osobností spojených s Vepřkem“ je pod nadpisem Josef Moláček šest řádků, 

z toho dva uvádí výše uvedené údaje o narození a úmrtí Antonína a Josefa 

pokračující zmínkou o Josefovi: „V roce 1955 sepsal dvanáctidílnou kroniku         

a opatřil ji výraznými s obrovskou pečlivostí provedenými obrázky – současnými 

– ale také podle svých vzpomínek či vyprávění pamětníků. Hodnota těchto 

obrázků spočívá v jedinečnosti, s jakou jimi doložil vesnickou zástavbu ve své 

době i době jí předcházející.“ Toť vše. Nedalo mi to a začal jsem se o tuto rodinu 

blíže zajímat. Za vydatné pomoci paní Klímové, která mě navedla na určité 

dokumenty, se mi podařilo dát dohromady následující:  

Rod Moláčků patřil mezi místní staré rody. V tomto regionu působil určitě 

nejméně od počátku 19. století. Lokality, kde Moláčkové žili, jsou: Vepřek 3, 

Jeňoves, Nová Ves, Mlčechvosty.  

Nejstarším, o kterém jsem nalezl zmínku, byl otec Antonína Moláčka 

Václav. Žil v domku popisné číslo 3 u Červeného potoka a živil se jako plavec      

na Vltavě tj. splavoval na vorech dříví.  

Výše zmíněný Antonín se narodil a vyrůstal ve Vepřku. Rodina po nějakou 

dobu žila podle svědectví jeho syna Josefa v Mlčechvostech a následně v Nové 

Vsi. Do školy chodil ve Vepřku. Povoláním byl stavitelem (příklad jako polír           

při stavbě pivovaru v Kralupech). Z jeho pozůstalosti, která je uložena archivu 

Národního technického muzea, a která obsahuje 52 položek - zejména stavební 

plány a jinou obdobnou dokumentaci z let 1863 -1901, je zřejmé, že se jednalo   

o velice schopného člověka. Dokumenty z pozůstalosti se vztahují z velké části    

k objektům z našeho regionu (jez ve Vepřku, katastrální mapa a sušírna chmelu 

v Dušníkách, zařízení vodního mlýna v Nové Vsi, plán cukrovaru v Lužci, základy 

a umístění parního kotle ve Vraňanech...). Vedle zmíněného jsou mezi 

dokumenty i plány staveb v jiných částech mocnářství. Nám nejbližší bude         
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asi zmínka o znovupostavení vodního mlýna po požáru Čeňku Stříbrnému 

v Nové Vsi. A. Moláček je uveden mezi 22 zakládajícími členy místního Sokola. 

Byl i muzikantem, ovládal hru na housle, křídlovku a klarinet a působil v místních 

kapelách.  

Velice zajímavou osobou hodnou paměti byl jeho syn Josef. Narodil se roku 

1879. Kde se narodil se mi nepodařilo zjistit, ale vzhledem k tomu, že v roce 

1882 je mezi výčty domů v Nové Vsi i dům otce A. Moláčka, je pravděpodobné, 

že se narodil v Nové Vsi, avšak z nějakého důvodu zde nežil celou dobu               

až do dospělosti (v pamětech se zmiňuje, že se z honů vracel domů                     

do Mlčechvost). Školní docházku absolvoval od roku 1885 v místní škole            

ve Vepřku (ve svých pamětech rozsáhle vzpomíná historii školy, učitele, 

spolužáky i osobnosti, které ji absolvovaly). Jako povolání má uváděno zednický 

mistr nebo stavitel - ve složce okresního archivu v Mělníce je uveden takto: 

„Josef Moláček (1879-1956), zednický mistr, dlouholetý kronikář v Nové Vsi        

– za kroniku je zřejmě považováno jeho 12dílný vzpomínkový rukopis. Vzhledem 

k dílu, zejména pak dochovaným náčrtům staveb, je vysoce pravděpodobné,      

že dosáhl vyššího vzdělání. Stavebnictvím se živil. Dokladem toho jsou zmínky     

o podílu na stavbě miřejovického mostu přes Vltavu, řízení staveb domů v Praze 

a i dalších staveb. S velkou pravděpodobností narukoval do 1. světové války        

(v roce 1914 mu bylo 35), kde dosáhl důstojnické hodnosti. Nasvědčuje tomu 

zápis vztahující se k 28. říjnu 1939 v „Památníku četnické stanice Nová Ves z let 

1938 – 1945“: „Zatčen poručík v záloze Josef Moláček z Nové Vsi v Praze               

a odveden do koncentračního tábora v Oranierburku u Berlína, kde byl vězněn 

až do osvobození vlasti“. Od začátku roku 1955, to je rok před úmrtím, začal 

Josef Moláček rekapitulovat - sepisovat své vzpomínky na prožitý život               

na vesnici v našem regionu pro archiv O.N.V. v Kralupech. Cenné jsou zejména 

pasáže popisující často dnes již zaniklé profese nebo činnosti, kterými byl 

tehdejší region charakteristický (zemědělství, ovocnářství, chmelnice, cihlářství, 

mlynářství, život na řece apod.), a ke kterým měl často, jak je zjevné, osobní 

vztah. V jeho vzpomínání je silně patrný cit pro pracující a nuzné. Utřídil                

a kompletoval též pozůstalost po otci, kterou, jak bylo zmíněno výše, předal         

do archivu Národního technického muzea. Svoje vzpomínání, které je někdy 

uváděno jako kronika, předal spolu s obsáhlou vlastnoručně zhotovenou 

obrazovou výbavou okresnímu archivu v Mělníku, kde je uloženo pod názvem 

„Rukopisné paměti s obrazovou dokumentací, doklady vlastní odborné práce, 
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staré plány, ceníky, výběr literatury k místním kulturním událostem 1890-1956. 

Původce: Josef Moláček (1879-1956), zednický mistr, dlouholetý kronikář v Nové 

Vsi a jeho otec Antonín Moláček, stavitel a hudebník“. Z mého pohledu                

je to vzácný počin, který dokumentuje život v našem regionu a pro potomky 

místních starobylých rodů může doplnit povědomí o tom, jak a co na jejich 

předky působilo, co je formovalo, jak žili. Pro nás další, kteří jsme zde nalezli 

nový domov, jde o zajímavé čtení o místě samém. Oba argumenty jsou 

důvodem, proč vzpomínky Josefa Maláčka postupně přepisuji do Zpravodaje. 

Obrazovou část pozůstalosti hodnotil  Lubomír Procházka v roce 2007                

ve Sborníku historických a vlastivědných prací z Mělnicka č. 6/2007 CONFLUENS. 

– viz. níže.   

O dalším z aktivních Moláčků, tentokrát Jiřím, informuje sokolská kronika. První 

zmínky jsem objevil v roce 1934, kdy           

je pochvalně zmíněn jako režisér a herec 

divadelní hry a též za opravu jeviště.         

Od roku 1935 je uváděn ve výčtu „hlavních 

činovníků výboru“ jako vzdělavatel a opět 

pochvalně jako druhý cvičitel žáků. V roce 

1936 je již vedle výše uvedených aktivit     

též kronikářem Sokola. Jeho kresba 

novoveské zvoničky na úvod zápisu svědčí   

o tom, že mu byl vlastní i výtvarný projev. 

Musil být i fyzicky zdatný – byl nominován 

spolu s „bratry“ Merglem a Samohrdem 

k nesení olympijské štafety (na památku 

byli oceněni diplomy a rukojetí štafety).        

I poslední zápis do sokolské kroniky z roku 

1937 je z pera Jiřího Moláčka. Opět              

je zmíněno, že byl zvolen vzdělavatelem       

a vedoucím žáků, vedle toho režíroval veselou operetu „ Veselí tři mušketýři“. 

Na jedné z dochovaných poválečných fotografií z roku cca 1945 – 47                     

je s představitelem delegace velvyslanectví USA, která naši obec navštívila. 

Vyvozuji z toho, že v té době musil být představitelem obce, velmi 

pravděpodobně organizátorem setkání. Moláčkův dům snad v Nové Vsi dosud 
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stojí – má to být ten s věžičkou kousek od pošty. Víc údajů se mi o tomto 

Moláčkovi nepodařilo zatím nikde nalézt.     

Nedělám si iluzi, že se mi podařilo představit dokonale rod Moláčků. Za každou 

informaci, o kterou bude možné povědomí o tomto zajímavém rodu doplnit, 

budu vděčný – snad nejen já. 

Citace ze Sborníku: Historická architektura Mělnicka 

Kresby Josefa Moláčka jako méně známý pramen k vesnickému stavitelství 

západní části okresu Mělník / Lubomír Procházka  

Národopisná dokumentární kresba využitelná ke studiu vesnického stavitelství 

severozápadní části středních Čech není ve sbírkách muzeí a dalších institucí      

ve Středočeském kraji příliš zastoupena. Patří k ní bezesporu kresby stavitele 

Josefa Moláčka z Nové Vsi (okres Mělník), které jsou uloženy ve Státním 

oblastním archivu Praha - Státním okresním archivu Mělník. Autor zachycoval 

zástavbu vesnic především v okolí Nelahozevse (okres Mělník) a pak obec 

Sazenou u Velvar (okres Kladno). Význam jeho kresebné dokumentace              

lze srovnat s kresbami stavitele Josefa Nedvěda (1894 – 1975), který působil     

na Slánsku a jeho dokumentace má zásadní význam pro zřízení a obnovu 

jednotlivých budov Národopisného muzea Slánska v Třebízi u Slaného (okres 

Kladno). Josef Moláček pořídil většinu svých kreseb do poloviny 50. let               

20. století. Jeho rukopisný materiál nazvaný Paměti a datovaný v Kralupech nad 

Vltavou rokem 1955 je součástí archivu Národního technického muzea v Praze.  

K jistě cenným kresbám, které mapují již zaniklé vesnické technické objekty, 

patří zaniklý mlýn v Nové Vsi čp. 29 (vyhořelý v roce 1901 a poté znovu 

postavený), ze stojících staveb pak známý zděný barokní mlýn v Sazené čp. 38   

na Červeném potoce a mlýn (obývaný rodinou Satranů) čp. 19 v obci Vepřek. 

Autor kresebně zpracoval podobu řady obecních i soukromých (či v nájmu) 

kováren – například v Nové Vsi, Mlčechvostech či Podhořanech. K dokumentaci 

různých stavebních projevů ve sledovaných obcích v části dolního Povltaví patří 

sušárna na ovoce z Nové Vsi (jak poznamenal autor v roce 1895, bylo těchto 

objektů v obci 13), dále zaniklá vesnická cihelna (bez uvedení lokality) a zajímavý 

řez domkem s černou kuchyní, později užívanou jako udírna (rovněž bez uvedení 

lokality). 

Další skupinu kreseb stavitele Josefa Moláčka tvoří drobné sakrální objekty, 

které autor vnímal jako nedílnou součást sídel a krajiny a určitě i jako zajímavý 
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stavební projev. Jde o masivní dřevěnou patrovou zvonici s výraznou zděnou 

spodní částí v obci Vepřek, dále o dřevěnou sloupovou zvoničku v Sazené            

a o zděné zvoničky v Mlčechvostech a Dušníkách nad Vltavou.  

 

Moláčkovy kresby se vztahují převážně k dokumentaci vesnických technických 

staveb (vodní mlýny, kovárny, sušárny ovoce, cihelny). Stavitel J. Moláček           

si ovšem všímal i staveb, které nebyly produktem vesnického stavitelství,          

ale tvořily nedílnou součást zástavby intravilánu či extravilánu sledovaných 

vesnických sídel – například zaniklá filiální váha cukrovaru v Dolních Beřkovicích, 

dále přívoz v Dušníkách nad Vltavou (nakreslený podle stavu z roku 1890) nebo 

viadukt bývalé Pražsko-podmokelské dráhy (nyní Praha – Děčín) ve Vepřku 

z roku 1845, který byl zbořen v letech 1927 – 1928 a nahrazen novým.  

Josef Moláček byl i autorem pamětí, které obsahují staré vesnické kovárny 

v širším okolí Kralup nad Vltavou, dále popisu práce vesnických kovářů a jejich 

výrobků, taktéž údajů o vesnických řemeslech a o drobném obchodu na vsi.    

Jeho paměti se časově vztahují k období poslední třetiny 19. až 1. poloviny       

20. století (jsou součástí archivu NTM v Praze). 

Moláčkova kresebná dokumentace (včetně písemných záznamů) představuje 

hodnotný pramen ke studiu zástavby vesnic v širším okolí Nelahozevse a Velvar 

ke konci 19. a v 1. polovině 20. století.  

Připravil B. Vognič 
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 ZVYKY A OBYČEJE V KVĚTNU
Omamně krásný je měsíc květen. Dříve jsme mu říkali máj, ale v rámci 

národního obrození ho Josef Jungmann roku 1805 označil jako "květen". 

Všechno již kvete, latinsky totus floreo. To je mimochodem skvělá píseň             

od Aranyho Zoltána (je na Youtube). V květnu je nasnadě rituálně poobcovat     

se studánkami, postavit si májku a radovat se z toho někde venku, pěkně v lese 

na mýtině za úplňku. 

1. květen / stavění májů  

Prvního května nebo i v celém jeho průběhu bylo, a v některých oblastech 

republiky stále je, zvykem vyrábět jakési stromové modly, bohatě zdobené,         

s věncem na špici. 

Česká májka obecná je větví zbavený kmen z co nejvyššího jehličnatého stromu, 

u něhož se ponechá zelený vršek, v některých krajích na vrchol kovář přikovává 

zelenou břízku. Pod zelený vršek se pověsí mohutný věnec z chvojí ozdobený 

pentlemi, šátky a pochutinami. 

Zvyk stavět máje pravděpodobně pochází ještě od starých pohanů - například  

od Slovanů, kteří v tento čas uctívali moc bohyně Lady, představitelky plodnosti, 

jara, manželství a nového života. O staroslovanských rituálech se dochovalo 

nemnoho informací, protože dějiny píšou vítězové, ale přeci jen se sem tam 

nějaká zkazka objeví. Například legenda o benediktinském klášteře na Lysé hoře 

uvádí: klášter byl vybudován v 16. století, předtím tam však až do 12. století 

fungovalo posvátné místo pro modly tří božstev - Lady, Body a Lel'y, kterým prý 

prvního května jejich následovníci přinášeli dary. Legenda byla potvrzena 

archeology, kteří na hoře nalezli kultovní místo datované až do 9. století. 

Slované praktikovali svůj kult zpravidla pod širým nebem. Posvátnými místy byly 

přírodní objekty jako háje, stromy, hory, prameny a skály, vše osídlené nějakým 

démonem či božstvem. Historicky doložený háj je například Svatobor u Sušice. 

Etymologicky slovo "háj" souvisí s ochranou a hájením a jeho praslovanský 

význam vyjadřuje "ritualizovaný okrsek" či "místo pobytu mrtvých předků", 

doslovně "místo pobytu duší“. Slovanská úcta k hájům se vyskytovala například 

ještě v 19. století v severním Rusku, kde u vesnic stály borové háje, kterých       

se nesměl nikdo dotknout. 

Stavění májí nebylo rozšířené jen v naší zemi, ale také například u Slovanů 

žijících v Rusku a Německu. Takto obyčej popsal roku 1579 Jan Mirotický: Téhož 

času mládenci do vsi celé stromoví smrkové nebo sosnové vnášejí, kteréž z důlu 
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oklestíce, vrchní ratolesti zrcadly, sklenicem., věnci a plíšky zlata věncového 

blyštícími se ozdobí a strom ten do země vetknouce, přes celé léto tak státi 

nechávají. 

Pod májí se většinou scházela celá vesnice, hrála muzika, tančilo                          

se a po převedení obyvatel na křesťanství se představovaly lidové hry                    

s tématikou výjevů z Bible. Mladíci také soutěžili ve šplhu na máj a získávali 

trofeje navázané na věnci na špici. Máj většinou stála na návsi                              

až do svatodušního pondělí, někdy až do léta.Kromě velké máje na návsi se 

stavělo množství malých "májíčků" před okny a na střechách jednotlivých domů 

většinou na znamení počestnosti dívek, které je obývaly. Stavěli je bratři, 

kamarádi nebo nápadníci dívek. Špatně na tom byla dívka, které se místo máje 

objevil před domem slaměný věchet naražený na dřevěnou tyč, protože to bylo 

znamení, že už není panna.  

Leckterý mládenec třeba stavěl máj své 

dívce pod okny tajně v noci,                     

aby ho nepřistihl otec dívky, který           

už například vybral své dceři jiného 

ženicha. Však se také na Klatovsku 

zpívávalo: "Na rozloučení, mý potěšení! 

Postavím pod okny máj, aby věděli falešní 

lidi, že jsem já chodíval k vám". 

V některých oblastech přisuzovali májím 

moc ochránit vesnici před přírodními 

živly. Například na Písecku přikazovali 

hospodáři chase, aby před každou 

bouřkou stavěla máje, což prý byla 

zaručena ochrana před krupobitím. 

Začátkem 18. století bylo stavění májí tak 

oblíbené, že vrchnost musela jejich stavění zakázat, aby jí nevznikala v lesích 

kvůli kácení škoda, pod pokutou nebo zmučením. 

Letnice / svatodušní svátky 

Letnice jsou na našem území původně pohanskými svátky, kdy byly uctívány 

studánky, čistota panen a síla mladíků. Na ně se s příchodem křesťanství 

naroubovalo nové náboženství, jak praví kronikář Kosmas, tzv. Svátky svatodušní 

- jsou to svátky pohyblivé, Svatodušní neděle se slaví 50 dnů po Božím hodu 

velikonočním. 
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Kosmas také ve své kronice velebí knížete Břetislava II. za to, že ze země vyhnal 

"všechny čaroděje, hadače a věštce, rovněž dal pokácet a spálit i háje nebo 

stromy", které byly pohany uctívané na úkor křesťanské víry a pokory. Záznam    

z kroniky roku 1092: "Též i pověrečné zvyky, jež vesničané, ještě napolo pohané, 

zachovávali tím, že přinášeli dary, u studánek zabíjeli oběti a zlým duchům 

obětovali, dále pohřby, jež se děly v lesích a na polích, a hry, jež podle 

pohanského obřadu konali na rozcestí a křižovatkách jako pro odpočinutí duší,    

a konečně i bezbožné kratochvíly, jež rozpustile provozovali na svými mrtvými, 

volající prázdné stíny a majíce škrabošky na tvářích, tyto ohavnosti a jiné 

bezbožné výmysly vyplenil ten dobrý kníže, aby se již v budoucně nedály v lidu 

božím". 

Čistění studánek 

Staropohanský zvyk, který se jako čarodějný snažili křesťané vymýtit.                 

Jde o uctění životodárné síly vody a zároveň dívčí čistoty. Úkol připadl                

na panensky čisté dívky. Očistily studánku od větví a nečistot a zanechaly            

ji ozdobenou květinami. Přitom prováděly zaříkání k vodě, aby zůstala čistá         

a blahodárná a aby jí bylo vždy dostatek. Na některých místech republiky            

se tento zvyk udržel dodnes. Děvčata obvykle provází muzika, mládenci a ostatní 

občané. Celé procesí zpívá a tančí. Do studánky se jako pozůstatek pradávných 

kultovních obětin, vhazují třeba i drobečky z posvátného pečiva - například typu 

jidášů ve tvaru spirál nebo mazanců. 

Královské jízdy 

Tento prastarý obyčej byl dříve velmi rozšířený téměř na celém území naší 

země. Původ tohoto zvyku není úplně jasný, snad pramení z obřadního objíždění 

polí a pozemků na koni či z tradičního jarního vyhánění dobytka na pastviny 

pomocí koní. Nebo to mohlo být soutěžení mladých mužů o nejdivočejší jízdu. 

Mládenci se ozdobili oloupanou březovou kůrou, která sloužila jako brnění, 

dřevěným mečem, chocholem z kapradí a květů. Z královských jízd se zejména 

na Moravě stala společenská zábava ve formě lidového divadla, kde záleží         

na vtipu a improvizačních schopnostech vyvolávače. 

Zvyk velice podobný dnešní slovácké Jízdě králů se udržoval v Čechách                

až do konce 19. století. Šlo o koledující průvody s králem, v rámci kterých            

se ještě závodilo v rychlé jízdě na koni. Zejména zámožní sedláci si zakládali       

na tom, aby jejich kůň a jezdec zvítězili. Vyhlášené závody se konaly v západních 

Čechách - v Chuděníně a v Nýrsku. 
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Takže kdo má koňa, může uspořádat závody, kdo má chuť, může jít uctít lesní 

studánku. Alkohol se pro tyto činnosti podle mě moc nehodí. Těchto událostí    

se nejčastěji zúčastňují permanentně nadšené děti, které žádné povzbuzující 

látky určitě nepotřebují. Někteří dospělí třeba také ne.  

Připravila M. Jelínková 

CO NEVÍM, NEPOVÍM 
- Komu patří Říp? V poslední době se setkávám s různými zprávami o tom, 

komu vlastně patří památná hora Říp. Ucelenou odpověď spolu s mně 

dosud neznámými skutečnostmi jsem nalezl v periodiku „Náš region 

Mělnicko – Mladoboleslavsko“ ze 4. března 2021 na str. 11. (výtisky jsou 

volně k odebrání v zádveří obecního úřadu). Ze zde uvedeného vyplývá,    

že hora Říp včetně pozemků pod rotundou byla v rámci restitucí vydána 

Lobkowiczům. Nynějším vlastníkem je Margaret Brooks Lobkowicz, vdova 

po Martinu Lobkowicz. Žije v USA, kde se její tchán i s rodinou usadil 

v období 2. sv. války po konfiskaci jejich majetku nacisty. Majetky 

v Čechách spravuje její syn William.  

„Horu Říp se Lobkowiczové snaží více 

jak 10 let českému státu prodat           

za 23 milionů korun, jednat hodlají jen 

s českým státem….“ „Stát, ale na koupi 

nehodlal přistoupit, ve hře byl jen 

odprodej za symbolickou jednu 

korunu. Kraj uváděl, že na koupi nemá 

dostatečné prostředky, státní pomoc 

nepřicházela.  

Poslední jednání s rodinou Lobkowiczů měl vést tehdejší senátor Alexandr 

Vondra, ale také bez úspěchu. Bohužel ani současná diskuse nevede 

k tomu, že by se stát o horu skutečně zajímal“.  Rotunda na vrcholu hory   

je v majetku katolické církve. Tolik zkrácený přepis výše uvedeného článku 

z pera Michaely Kadlecové. (fotografie: www.turistickyatlas.cz) 

- Prospívají nám všem. V posledním vydání zpravodajejsem ocenil příspěvek 

zastupitele Lukáše Jansy, ve kterém připomněl a jmenovitě ocenil, že jsou 

mezi námi i tací, kteří bez řečí přispívají k utěšenému životu v naší obci.  



 37 

Uvědomil jsem si, že o některých také vím. V mém případě se jedná 

výhradně o ženy, které spojují příjemné, to je společné vycházky v přírodě, 

s užitečným – vysbíráváním odpadků. Jmenovitě se jedná o Jaroslavu          

a Kateřinu Kádnerovy, Irenu Kárníkovou a Janu Kubicovou posílené o ještě 

ne tříleté slečny Natálku a Žofku. Tuto prospěšnou činnost provozují 

dlouhodobě. Letos v březnu například v lese „Na Hora“ nad Novými 

Ouholicemi vysbíraly takové množství odpadu, že zaplnilo celý valník. 

Nebýt skutečnosti, že jsem se před nimi po nalezení hromad odpadu 

kolem cesty zmínil o vzniku nových divokých skládek, k informaci,               

že se jedná o jejich „dílo“, bych se nedostal.  Spoluúčast Natálky a Žofky 

dává naději, že dorůstá i další generace, která si bude vážit přírody            

bez odpadků.     

Ing. Bruno Vognič  

STÁTNÍ SVÁTEK 8. KVĚTNA 
Oslava kapitulace Německa 

Jak již ze samotného názvu vypovídá – tento svátek se u nás (a v převážné části 

Evropy) slaví jako den ukončení 2. světové války. V tento den roku 1945 totiž 

Německo kapitulovalo, čímž byly ukončeny (až na drobné výjimky) boje              

na evropských frontách. Je zajímavostí, že akt kapitulace proběhl ze strany 

Německa již o den dříve, nicméně na námitky Sovětského svazu byla kapitulace 

slavnostně zopakována 8. května v Berlíně. Je zajímavostí, že tou dobou bylo       

v Moskvě, vzhledem k časovému posunu, již 9. května – proto se v zemích 

Východního bloku tento svátek slavil 9. května. Po roce 1989 pak u nás došlo       

k posunu svátku na 8. května. 

Název svátku prošel dlouhým vývojem 

V dobách socialismu se tento svátek nazýval jako Den osvobození 

Československa Sovětskou armádou, přičemž po roce 1989 se svátek 

přejmenoval na Den osvobození od fašismu. Tímto názvem měl být vzdán hold 

nejenom sovětským osvoboditelům, ale též spojencům. Svého nového názvu      

si však svátek neužil příliš dlouho – již v roce 2000 byl totiž název zkrácen na Den 

osvobození a o pouhé 4 roky, v roce 2004, pak přejmenován na dnešní podobu – 

Den vítězství. V této podobě je svátek nazýván i v převážném zbytku Evropy.                                                                                     

Připravila B. Tobiášková 
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KDYŽ SE PÁLÍ NEJEN ČARODĚJNICE 
(první pomoc v praxi) 

V tomto čísle zpravodaje by se za normální situace jistě objevilo pozvání            

na pálení čarodějnic. A protože nás letos opět čeká pravděpodobně jen v úzkém 

kruhu, tak alespoň připomínka a zamyšlení nad tím, co byste dělali, kdyby… 

Tady je krátký příběh a vaším úkolem bude zodpovědět si pár otázek. Správné 

odpovědi naleznete na poslední straně zpravodaje. 

Při bujarém pálení čarodějnic skákala skupinka lidí přes oheň. Jeden z nich              

se špatně odrazil a dopadl nohou do ohně a rukou sice již mimo ohniště,           

ale na něco ostrého. Noha hrozně pálí, z dlaně mu teče trochu krev. Jeho 

kamarádka nemůže vidět na krev a začne se jí z toho dělat špatně a sesune        

se na zem.  

1. Představte se, že jste na místě nehody. Co budete dělat jako první? 

a. Poliju popálenou nohu pivem 

b. Zkontroluju, že oba zranění jsou dostatečně daleko od ohniště, 

případně je odsunu 

c. Zavolám záchranku 

2. Jak ošetříte člověka s popálenou nohou? 

a. Dám mu napít vody, určitě bude mít žízeň a zbytkem vody mu poliju 

botu 

b. Dám mu ze všeho nejdřív panáka, aby ho to tolik nebolelo 

c. Sundám mu rychle a šetrně botu a nohu chladím do úlevy bolesti 

nejlépe tekoucí studenou vodou  

3. Co budete dělat se slečnou, která omdlela? 

a. Nechám ji ležet a zvednu jí nohy, za chvilku se probere sama                

a zkontroluju, jestli se někde nezranila 

b. Profackuju ji, ono ji to probere 

c. Okamžitě volám záchranku, nic jiného dělat nejde 

4. Budete na místo volat záchranku? 

a. Ano, ihned 

b. Ne, protože je to zbytečné 

c. Ano, pokud bude popálená větší plocha nohy a lýtka, budou              

na ní puchýře, anebo černé příškvary. V případě drobnější popáleniny 

doporučím zraněnému nechat se dovést do nemocnice autem. 
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5. Můžete na místě nějak ošetřit drobnou krvácející ranku na ruce? 

a. Ránu ihned očistím od nečistot, omyju vodou 

b. Nechám to na zraněném. Když si to vyčistí později doma sám, 

nebude ho to tolik bolet 

c. Neošetřím ji hned, přednostně chladím popáleninu a řeším slečnu 

s mdlobou. Ale pak ji vyčistím a omyju vodou 

Připravila MUDr. J. Jordáková 

V KRALUPECH BYLO ZŘÍZENO 
TESTOVACÍ CENTRUM NA COVID–19 

 

 

Dne 28. 3. 2021 bylo v Kralupech       
nad Vltavou zřízeno testovací centrum      
na COVID–19.  

Zájemci o testy se mohou registrovat 
prostřednictvím této webové stránky:  

https://www.covid-kralupy.cz 
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Je to jedna z nejzáhadnějších nemocí současnosti. Pacienti s chronickou únavou 

se ocitají doslova v pasti vlastního těla. Jejich organismus zkolabuje, vypne         

se jako baterie, kterou už nejde znovu nabít. Někteří nesnesou světlo, zvuky, 

nejsou schopni mluvit nebo porozumět slovům či psanému textu. Příčin může 

být celá řada, proto neexistuje jednoznačný způsob, jak nemoc odhalit a není 

ani spolehlivý lék.  

Podle odhadů žije v Česku až 50 tisíc lidí, kteří chronickým únavovým stavem 

trpí. Tedy téměř půl procenta obyvatel Česka. Lékaři ale upozorňují, že kvůli 

současné koronavirové pandemii nemocných významně přibývá. I když právě 

covid-19 by paradoxně mohl přispět k pochopení vzniku nemoci. Nadějným 

příslibem je i vývoj diagnostického testu. 

Jste unavení nebo vyhořelí? 

Syndrom chronické únavy a syndrom vyhoření se do značné míry prolínají.          

V obou případech může pacient cítit velkou únavu a bolesti hlavy. V ostatních 

příznacích, jako je zduření uzlin nebo bolestivost kloubů, což je typické              

pro únavový syndrom, se ale mohou lišit. Jak je od sebe rozpoznat? 

SYNDROM CHRONICKÉ ÚNAVY: 

Podle Světové zdravotnické organizace jde o stav, jenž snižuje psychické i fyzické 

aktivity pacienta o více než 50% a trvá déle než šest měsíců. Nemocnému 

rapidně klesne výkonnost, která je provázená těžkou únavou a až bolestnou 

potřebou spánku. Typická je i ztráta zájmu o všechny běžné každodenní činnosti, 

objevují se navíc známky infekční choroby, jako jsou bolesti hlavy či krku, 

zvýšená teplota, bolesti svalů a kloubů, ale také poruchy paměti a spánku, které 

jsou provázeny jak velkou spavostí, tak i naopak nespavostí. Pacient může mít 

citlivé krční nebo podpažní mízní uzliny. Příčina únavového stavu je dodnes 

trochu nejasná. Pravděpodobně má více příčin, ale nejspíš zpravidla souvisí         

s virem mononukleózy. Po prodělání této choroby zůstává virus dál v těle a při 

oslabení imunitního systému se může znovu zaktivovat a způsobit chronický 

únavový syndrom. Na vině mohou být ale i jiné viry či bakterie. Spouštěčem 

bývá dlouhodobý stres. Nejčastěji postihuje mladé lidi mezi 25 a 45 lety, obvykle 

ty s velkým smyslem pro povinnost a odpovědnost. 

SYNDROM VYHOŘENÍ: 
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To je naprosté vypotřebení energie člověka. Fyzická únava a plíživé psychické 

vyčerpání později přecházejí do depresí, nastupují i pocity frustrace či úplné 

rezignace. Provázejí je poruchy spánku, nechutenství, bušení srdce, potíže            

s dýcháním nebo zažíváním, vysoký krevní tlak. Podobně jako u únavových stavů 

se tyto příznaky objevují převážně v reakci na pracovní stres, a to v důsledku 

nadměrných psychických a emocionálních nároků. Syndrom vyhoření totiž mívá 

specifickou vazbu na profesi. Objevuje se především u "angažovaných 

pomahačů", tedy u lidí, pro které je každodenním chlebem mezilidský kontakt, 

bez nějž výkon profese takřka není možný. Nejrizikovější je povolání lékaře, 

zdravotní sestry, ošetřovatelky, ohrožení jsou i policisté, psychologové                 

a psychoterapeuti, sociální pracovníci, učitelé, duchovní a řádové sestry,           

ale i poštovní úředníci či advokáti. 

Jaké další nemoci se mohou projevit nadměrnou únavou? 

ROZTROUŠENÁ SKLERÓZA 

Chronické autoimunitní onemocnění, při němž imunitní systém napadá 

ochranný obal nervových vláken centrálního nervového systému, což způsobuje 

zánět plus zhoršení schopností nervových buněk v mozku a míše spolu 

komunikovat. Později dochází až k nevratnému zániku nervových buněk. Nemoc 

může začít zánětem očního nervu, což vede ke změnám vidění a k bolestivosti     

v očích. K dalším příznakům patří brnění či znecitlivění končetin, slabost, 

neobratnost, zakopávání a porucha rovnováhy. Někdy se přidávají problémy        

s řečí. Na úplném začátku si nemocní často stěžují na velkou únavu, zhoršenou 

schopnost soustředění, zapomětlivost a výkyvy nálad. Nemoc postihuje 

především mladé lidi ve věku 20 až 40 let, kteří mají často tendenci příznaky 

zaměňovat za vyčerpání z hektického životního stylu. Včasný záchyt onemocnění 

je pro léčbu zásadní. 

CUKROVKA (diabetes mellitus) 

Cukrovka se vyznačuje zvýšenou hladinou cukru v krvi. Příčinou je buď 

nedostatek či úplná absence hormonu inzulínu (diabetes I. typu), anebo snížená 

citlivost tkání těla k tomuto hormonu (diabetes II. typu). Nejčastějšími příznaky 

diabetu I. typu je časté močení spojené s abnormální žízní, dále zvracení, tělesná 

slabost, hubnutí a neobvykle silný pocit hladu. Pro cukrovku II. typu je typická 

velká žízeň a hlad, časté močení, ale i ospalost a právě únava. Cukrovkou             

v Česku trpí více než milion lidí, ne každý ale ví, že nemoc má. 
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ONEMOCNĚNÍ ŠTÍTNÉ ŽLÁZY 

Hormony, které štítná žláza produkuje, potřebuje ke své funkci každá buňka        

v těle. Ovlivňují totiž látkou přeměnu tuků, bílkovin a cukrů. Pokud hormonů 

vyrábí štítná žláza nedostatek, pracuje tělo ve zpomaleném režimu, člověk          

je unavený, zimomřivý, trpí poruchami paměti a soustředění, někdy i lehce 

přibývá na váze. Pokud štítnice naopak produkuje hormonu nadbytek, cítí 

nemocní zrychlení tepu, bušení srdce, pocity horka, průjmy a úbytek na váze.      

S  problémy štítné žlázy má v Česku osobní zkušenost 5 až 7% populace, tedy 

minimálně půl milionu lidí. Celosvětové statistiky mluví o 1,5 miliardy 

nemocných. 

SPÁNKOVÁ APNOE 

Jde o poruchu spánku, jež se projevuje zástavami dechu tedy tzv. apnoickými 

pauzami. Bývají delší než 10 sekund a bývá jich víc než deset za hodinu. Apnoe 

bývá provázena chrápáním a tělo je při ní nedostatečně zásobováno kyslíkem. 

Kvůli nedostatku kyslíku a přebytku oxidu uhličitého, jehož se tělo v apnoických 

pauzách nezbavuje, se pacient během noci často probouzí, aby se nadechl. 

Následkem takto nekvalitního spánku se pacient obvykle cítí velmi unaven, má 

poruchy koncentrace a myšlení. Přes den se proto mohou objevovat epizody 

usínání a mikrospánku (hlavně při monotónní činnosti). Spánková apnoe             

se častěji vyskytuje u mužů a obézních lidí. 

Častá velká únava může provázet celou řadu dalších vážných i lehčích 

onemocnění. Přehled proto nepovažujte za vyčerpávající. V případě jakýchkoliv 

potíží se obraťte na svého lékaře. 

Připravila M. Jelínková 

PRODEJ SLEPIČEK 
Drůbež Červený Hrádek prodává slepičky Tetra hnědá, Dominant ve všech barvách, 

Green Shell typu Araukana a Dark Shell typu Maranska. Stáří 16 - 20 týdnů,  185 - 229,- 

Kč/ks.  

Prodej: Nová Ves – u pošty – 7. května a 24. června 2021 v 11.35 hod.  

Info: Po-Pá 9.00 – 16.00 hod., tel. 601 576 270, 728 605 840 

www.drubezcervenyhradek.cz 
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Dějiny našich slov nejsou zdaleka jen změny hlásek nebo pravopisu. V etymologii 
jednotlivých slov jsou hledány příběhy a nabízen je i méně obvyklý pohled do krajiny 
sdíleného jazykového dědictví češtiny.   

EFEMÉRNÍ 
To nejpodstatnější musejí v životě stihnout dřív, 
než Země oběhne Slunce, a tak se jepice neboli 
podenky ("jednodenky") sháněním potravy 
nezdržují. Nemají čas ani trávicí ústrojí, o to víc 
se ve svém životě věnují množení: samci u vody 
vytvoří roj, a jakmile přiletí samice, oplodní ji     
a uhynou. České jméno podenka (s jepicemi 
přišel slovníkář Klaret ve 14. století) vystihuje totéž, co latinský termín: 
efemérní, tedy prchavý. Pomíjivé jepice jsou přitom trvalejší než lidstvo - jejich 
jednodenní život totiž na planetě "pomíjí" už od prvohor. Do vzduchu vzletěly 
150 milionů let před prvním okřídleným ptákem a jako živočišný druh se na Zemi 
obměňují už 400 milionů let. Naše civilizace létající bez křídel do vesmíru je proti 
nim jen momentka. 

FACKA 
"Vy u nás neboxujete?" podiví se americký 
detektiv Nick Carter v komedii Adéla ještě 
nevečeřela (1977), když v Praze dostane 
facana, až přeletí hotelovou postel.         
"My se prosím fackujem", odvětí skromně 
Hrušínského komisař Ledvina za Čechy, 

kteří ránu otevřenou dlaní rozdávají i opěvují v písních jako "Padla facka, padla 
na sále". Tenhle úder býval tak běžnou součástí jejich života, že je symbolem 
přímočarosti a srozumitelnosti - jasný jako facka - i synonymem životního 
zklamání: byla to pro mě obrovská facka. Jazykový původ české facky souvisí         
s moravským "facat" (šlehat, bít, tlouct) a latinským obličejem "facies", anglicky 
"face". Technickým provedením se přitom české facky naší tváři vzdalují: Když 
bývalý zubař a politik Miroslav Macek udeřil v roce 2006 ministra zdravotnictví 
Davida Ratha do zátylku, popisovalo se to jako ministerská facka, i když              
šlo o klasický pohlavek nebo záhlavec. Už ani ve slově políček pomalu necítíme, 
že se kdysi lepil "po lící". Prostě od doby, co z českých poutí zmizeli fackovací 
panáci a nahradily je automaty pro boxerské direkty, musejí se u nás Nickové 
Carterové cítit mnohem víc jako doma. 
Připravila M. Jelínková 



 

(Akce proběhnou, pokud to umožní aktuální epidemiologická situace a vládní nařízení.) 

 

6. května Schůze Spolku seniorů - od 14 hodin v sále OÚ 

7. května Galerie mezi živly - zahájení nové výstavy 

8. května Novoveský sekáč - od 8:30 hodin 

26. května Zasedání zastupitelstva obce - od 17 hodin v sále OÚ 

28. května  Noc kostelů - Vepřek - od 18 hodin 

6. června Výlet Turistického klubu KUDYKAM     

10. - 11. června Dětský bazar v Nové Vsi 

12. června Dětský den - Pohádková stezka 

27. června Letní slavnost ve mlýně 

31. července Miřejovický půlmaraton 

29. srpna Loučení s prázdninami 

 

 
 

  
 
 

Správné odpovědi na kvíz ze str. 38:  

1.b 

2.c 

3.a 

4.c 

5.c 




